
با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی

افتتاح نخستین کتابخانه عمومی کودکان استان تهران
همزمــان بــا هفته ملــی کودک بــا حضور 
محمدمهدی اســماعیلی، وزیــر فرهنگ 
رمضانــی،  مهــدی  اســامی؛  ارشــاد  و 
دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشور؛ 
معاونین و جمعی از مدیران و مســئولان 
کتابخانــه عمومــی ویــژه کــودکان اســتان 

تهران با نام »هدهد ســفید« امروز سه شنبه )۱9مهرماه( ساعت ۱۵ افتتاح 
می شود.

کتابخانه عمومی »رسالت« با نام جدید کتابخانه عمومی »هدهد سفید« 
به عنوان نخســتین کتابخانه عمومی ویژه کودک اســتان تهران، وابسته به 
نهاد کتابخانه های عمومی کشــور؛ با هدف ایجاد بستر مطالعاتی مناسب 
برای پیشــبرد اهداف نهــاد کتابخانه های عمومی کشــور در نهادینه  کردن 

فرهنگ کتابخوانی در کودکان بازسازی شد. /ایبنا

آغاز »هفته مهر سینمای ایران«
»هفته مهر سینمای ایران« آغاز شد. این رویداد از روز شنبه ۱۶ مهر ماه آغاز 
شده است و تا ۲۲ مهرماه ادامه خواهد داشت. دبیری این رویداد برعهده  
قادر آشــنا، معاون توســعه فناوری و مطالعات سازمان سینمایی است. او 
روز ۲۲ شهریور در یک نشست خبری، برنامه های این رویداد را تشریح کرد.
ایــن رویــداد در ابتــدا قرار بــود از ۶ تا ۱۲ مهرماه برگزار شــود که بــه ۱۶ تا ۲۲ 
مهرماه موکول شد. »هفته مهر سینمای ایران« به مناسبت روز ملی سینما 
و با هدف تحقق اســتمرار شادابی و پویایی در محیط روانی سینمای کشور 
و توجــه خاص بــه مقوله عدالت فرهنگــی و هنری در دولت ســیزدهم در 
راستای تکریم سینماگران پیشکسوت، فعالان سینمای ایران در رشته های 
مختلف و هنرمندان ایثارگر طراحی و پیش بینی شــده است./ ستاد خبری 

»هفته مهر سینمای ایران«

حراج نقاشی ۵۰ میلیون دلاری »موندریان«
حراجــی ســاتبیز در مــاه نوامبــر میزبــان 
اثــر   »۲ شــماره  »ترکیــب  نقاشــی  تابلــو 
 )Piet Mondrian( موندریــان«  »پیــت 
نقــاش مشــهور هلنــدی خواهــد بــود. به 
ایــن  ســاتبیز،  حراجــی  مســئولان  گفتــه 

نقاشــی ممکن اســت به قیمت بیش از ۵۰ میلیون دلار به فروش برســد؛ 
این یعنی قیمت کنونی »ترکیب شــماره ۲« بیســت برابر بیشــتر از آخرین 
باری اســت که به فروش رســید. »موندریان« در ســال ۱9۳۰ میــادی و در 
دوران سکونتش در پاریس یعنی زمانی که سبک نقاشی مشبک انتزاعی را 
جدی تر گرفته بود این نقاشی را خلق کرد. »ترکیب شماره ۲« در حقیقت 
یکی از نقاشی های مجموعه مشهوری است که روی بوم های مربعی شکل 
خلق شده اند. اغلب این نقاشی ها در مجموعه موزه ها نگهداری می شوند 
و به ندرت از بازار مجموعه داران خصوصی سردرمی آورند.»ترکیب شماره 
۲« آخرین بار در سال ۱9۸۳ به قیمت ۱.۲ میلیون دلار به یک مجموعه دار 
ژاپنی فروخته شد. در آن زمان هم این نقاشی به گران ترین اثر »موندریان« 

و گران ترین اثر هنری انتزاعی فروخته  شده در حراجی تبدیل شد./ ایسنا

بهروز شعیبی فیلم جدید می سازد
 بهــروز شــعیبی در جدیدتریــن فعالیت 
»هم آهنــگ«  فیلــم  خــود،  ســینمایی 
یــک فیلــم بــا موضــوع درام اجتماعــی 
بــه تهیه کنندگی علــی ســرتیپی را جلوی 
دوربیــن می برد. این، نخســتین همکاری 
می شــود  محســوب  ســرتیپی  و  شــعیبی 

کــه پس از دریافت پروانه ســاخت، احتمالاً برای حضور در جشــنواره فجر 
امسال، جلوی دوربین خواهد رفت./ایرنا

رقابت »آرام گاه« در جشنواره ایرلندی
فیلم کوتاه »آرام گاه« بــه کارگردانی علی 
دارایــی در دهمیــن دوره جشــنواره فیلم 
مســتقل اینــدی کــورک ایرلند بــه رقابت 

می پردازد.
ایــن فیلم در بخش اصلــی بین الملل، با 
۳۸ فیلم کوتاه دیگر به رقابت می پردازد. 

دهمین جشنواره ایندی کورک ۱۰ تا ۲۴ مهر ماه مصادف با ۲ تا ۱۶ اکتبر در 
ایرلند برگزار می شود.

»آرام گاه« پیــش از ایــن، جایــزه بهتریــن فیلــم کوتاه از بیســت و پنجمین 
جشــنواره مذهب امروز ایتالیا، جایزه بهترین فیلمبرداری جشنواره نهال، 
جایــزه بهترین فیلــم، بهتریــن طراحی صحنــه و بهتریــن طراحی لباس 
جشنواره استانی قم را در کارنامه دارد. همچنین نامزدی بهترین فیلمنامه 

جشنواره نهال و حضور در جشنواره سایه را نیز تجربه کرده است./ایلنا

»دژاوو« به روی صحنه می رود
نمایــش »دژاوو« بــه نویســندگی و کارگردانــی 
مهــدی زعفرانــی از ۲۳ مهــر در پردیــس تئاتر 

تهران روی صحنه می رود.
به گفته مهدی زعفرانی »دژاوو« اثری سوررئال 
و آیینــی اســت کــه  داســتان گم گشــتگی چنــد 
انسان را روایت می کند. این نمایش قرار است 
از ۲۳ تــا ۳۰ مهــر در پردیس تئاتــر تهران اجرا 
شــود. اجرای ایــن نمایش تلفیقی از ســینما و 
تئاتر اســت و ما بخشــی از نمایــش را از طریق 

پخش تصاویر مشاهده می کنیم./مهر

خبرهایی از جشنواره فیلم کوتاه تهران
ســه فیلم کوتاه داســتانی، یک فیلم پویانمایی و یــک فیلم تجربی حاضر 
در بخش »ســینمای ملی« برای حضور در بخش بین الملل سی ونهمین 

جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران انتخاب و معرفی شدند.
»بالا افتادن« به کارگردانی مریم بختیاری، »دریچه« به کارگردانی مسعود 
حاتمــی و »نجان« ســاخته محمدمهــدی باقری، عناوین ســه فیلم کوتاه 
داســتانی حاضــر در بخش ملی جشــنواره ســی ونهم اســت کــه به بخش 

بین الملل جشنواره سی ونهم راه یافته اند.
همچنین فیلم کوتاه تجربی »اتاق آقای ون« به کارگردانی احسان میرزایی 
و فیلم کوتاه پویانمایی »ســمپاش« ســاخته فرنوش عابدی دو اثر دیگری 
هســتند که از میــان فیلم های ملی با آثار حاضر در بخش بین الملل ســی 

ونهمین جشنواره فیلم کوتاه تهران رقابت خواهند کرد.
در این جشــنواره قرار اســت ۲۰ نشست  تخصصی نیز با محوریت »ژانر« با 

حضور استادهای ایرانی و بین المللی برگزار شود.
ســی ونهمین جشــنواره بین المللــی فیلم کوتاه تهــران به دبیــری مهدی 
آذرپندار ۲۷ مهر تا ۲ آبان ۱۴۰۱)۱9 تا ۲۴ اکتبر ۲۰۲۲( در پردیس سینمایی 

ملت برگزار می شود./ایسنا
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هفتــاد و یکمین جلســه شــورای هنر با دســتور 
کرســی های  وضعیــت  بررســی  جلســات 
نظریه پــردازی حوزه هنــر و بررســی اصاحات 
تســهیل گرایانــه برای صــدور مجوز مؤسســات 
فرهنگی به ریاســت محمدمهدی اسماعیلی، 
وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســامی در محــل ایــن 

وزارتخانه برگزار شد.
وزیــر فرهنگ در این جلســه با اشــاره به اهمیت 
بسزای کرسی های نظریه پردازی در تعالی حوزه 
هنر در خصوص وضعیت نظریه پردازی در این 

حــوزه گفــت: به نظــر می رســد در این خصوص 
خللــی وجود دارد که حــوزه »نظریه پردازی« به 
جزئی از زیســت علمی و پژوهشــی کشور تبدیل 
نشده اســت که حل و فصل این مسأله مستلزم 

آسیب شناسی دقیق و کارشناسانه است.
محــور  بایــد  هنــر  دانشــگاه  اینکــه  بیــان  بــا  او 
هنــری  حوزه هــای  نظریه پــردازی  کرســی های 
باشــد، گفــت: دانشــگاه هنــر در قیــاس با ســایر 
مجموعه های علمی کشــور شایسته ترین گزینه 
بــرای برپایــی کرســی های نظریه پــردازی حوزه 

هنر به شمار می رود زیرا روش نظریه پردازی در 
حوزه هنر همانند شیوه آموزش با سایر حوزه ها 
متفاوت اســت. اســماعیلی با تأکیــد بر اهمیت 
همــکاری و تعامل پژوهشــگاه فرهنــگ، هنر و 
ارتباطــات وزارت فرهنگ با هیأت کرســی های 
نظریه پــردازی، نقــد و مناظــره شــورای عالــی 
وزارت  کــرد:  خاطرنشــان  فرهنگــی  انقــاب 
فرهنگ و ارشــاد اســامی ایــن آمادگــی را دارد 
که برای ایجاد ســازکارهای اجرایی »کرسی های 
نظریــه پــردازی« در حــوزه فرهنــگ و هنــر از 

تمامی ظرفیت های وزارتخانه اســتفاده شــود. 
رئیــس شــورای هنــر کشــور در پایان گفــت: این 
شورا می تواند به پشتوانه حضور شخصیت های 
حقیقی و حقوقی به عنــوان مجموعه ای بالنده 
رونــد اصولی برپایی کرســی های نظریه پردازی 
حــوزه هنــر را تســهیل کنــد کــه امیدواریــم این 
مسأله با برنامه ریزی مدون به سرانجام برسد. 
جلسات شــورای هنر کشور پس از ســال ها وقفه، 
در دوره جدید وزارت فرهنگ از ســر گرفته شــده 
اســت و ششمین جلسه این شــورا در دوره جدید 

و هفتادویکمیــن جلســه آن در ادوار مختلف در 
دفتر وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی برگزار شد.

هفتادویکمین جلسه شورای هنر کشور برگزار شد

ایجاد سازکارهای اجرایی »کرسی های نظریه پردازی« در حوزه فرهنگ و هنر

نادر مشایخی عضو شورای سیاستگذاری سی و پنجمین جشنواره موسیقی فجر در گفت و گو با »ایران« از بایسته های این دوره می گوید

پویایی جشنواره به حضور جوانان و زنان بستگی دارد
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مراسم امضای تفاهمنامه مشترک بنیاد 
حفظ آثار ونشــرارزش های دفاع مقدس 
با سازمان اسناد و کتابخانه ملی جمهوری 

اسامی ایران برگزار شد.
سردار بهمن کارگر، رئیس بنیاد حفظ 
آثــار و نشــر ارزش های دفــاع مقدس در 
این مراســم که در سراسرنمای مقاومت 
ســپهبد شــهید قاســم ســلیمانی برگزار 
شــد، بیان کرد: ما در اســتان و شــهرهای 
یادمان هــای  و  مــوزه  کشــور  مختلــف 
متعددی در زمینه دفاع مقدس داریم. 
ســخنان مقــام معظــم رهبری بــرای ما 
معیــار اســت. او ادامــه داد: پایــه اصلــی 
جلوگیری از تحریف دفاع مقدس، اسناد 
مرتبط با آنها است. ما می گوییم روایت 
باید مســتند بــه اســناد و مدارک باشــد. 
ایــن روایت هــا یــا شــفاهی یــا در ابعاد و 
قالب های دیگر هســتند. تاکنون کارهای 
بســیاری در زمینــه دفاع مقــدس انجام 
شــده اســت ولی بایــد کارهای بیشــتری 
انجــام شــود. رئیــس بنیــاد حفظ آثــار و 
نشــر ارزش هــای دفــاع مقدس بــا بیان 
اینکه امنیت و پیشــرفت مــا در گرو دفاع 
مقــدس اســت، توضیــح داد: اگــر دفاع 

مقدس رقم نمی خــورد معلوم نبود که 
چه وضعیتی داشتیم. انتظاری که مقام 
معظــم رهبری از ما دارند این اســت که 
باید روایت ها را طوری برای نســل جوان 
بیــان کنیم کــه آنها نیــز مانند مــا درباره 
دفاع مقدس فکر کنند. اگر دفاع مقدس 
را به زبان هنرمندانه منتقل کنیم معارف 
و ارزش هــای آن را می توانیــم در آنهــا 
مشــاهده کنیم. ســردار کارگر ادامــه داد: 
امیدها بسیار بیشتر از مشکات هستند. 
اما دشــمنان نمی خواهند این را ببینند. 
مــا بایــد ارزش هــا و دســتاوردهای دفاع 
مقدس را با زبان خود جوانان بیان کنیم. 
هر نســل با نســل دیگــر متفاوت اســت. 
علیرضا مختارپور، رئیس سازمان اسناد 
و کتابخانه ملی جمهوری اسامی ایران 
هــم در ســخنانی گفــت: دفــاع مقدس 
دومیــن عبــارت پرتکرار اســت کــه مقام 
معظم رهبــری از آن اســتفاده کرده اند. 
ایشان در توصیف آن از گنجینه و ذخیره 
اســتفاده می کننــد. ایــن گنجینــه باید به 
درســتی جمع آوری و مورد استفاده قرار 
بگیرد. ما هنوز در این زمینه کار بســیاری 
داریم. سردار غامرضا عاماتی، رئیس 

سازمان اسناد و مدارک دفاع مقدس در 
ســخنانی توضیح داد: این تفاهمنامه با 
این هدف امضا می شــود کــه بتوانیم آن 
چیــزی را که در دوران دفاع مقدس رقم 
خورده است در اختیار مردم قرار بدهیم 
آینــده نگهــداری کنیــم.  بــرای نســل  و 
نزدیــک ۱۰ میلیون ســند پیرامــون دفاع 
مقدس مطابق قوانین ملی و بین المللی 
اختیــار  در  و  شــد  آمــاده  و  ســاماندهی 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی جمهوری 
اسامی ایران قرار گرفته است. ۱۷۰ هزار 
ساعت مصاحبه انجام داده ایم، نزدیک 
۴۰۰ کتــاب تاریخ شــفاهی تولید شــده و 
۲۵ میلیون برگ ســند مکتوب، دیداری 
و شــنیداری در حــال ســاماندهی اســت. 
عــاوه بر این، ۶۸ پــروژه ملی هم در این 

باره در دستور کار قرار دارد.

تفاهمنامه همکاری بنیاد حفظ آثار و نشرارزش های دفاع مقدس با سازمان اسناد و کتابخانه ملی امضا شد

دفاع مقدس را با زبان هنرمندانه منتقل کنیم
معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی :

وظیفه ما برگزاری رویدادهای فرهنگی است نه ساخت و ساز

نداسیجانی - کمتر از 5 ماه به آغاز سی و هشتمین 
جشــنواره موســیقی فجر باقــی مانــده، )بهمن ماه 
۱4۰۱( امــا تــا بــه اکنــون دبیر ایــن دوره از جشــنواره 
انتخاب و معرفی نشــده اســت. این در حالی است 
کــه دبیران بخــش فیلم فجر و تئاتر فجــر این دوره 
از جشــنواره ها، از مدت هــا قبــل انتخــاب و معرفی 
شــده  و تقریبــاً فعالیت های خــود را آغــاز کرده اند. 
نکته دیگر اینکه بخشی از جدول جشنواره موسیقی 
فجر، به موسیقی بین الملل اختصاص دارد و طبق 
روال دوره هــا و ســال های قبل، انتخــاب و دعوت از 
گروه هــای خارجی این بخش، ماه ها قبل از شــروع 
جشنواره صورت می گیرد. با این تفاصیل، این طور 
به نظر می آید که در حال حاضر برگزارکنندگان، جز 
اعام اعضای شورای سیاستگذاری سی و هشتمین 
جشــنواره موســیقی فجر، خبر دیگری درخصوص 
این جشنواره اعام نکرده اند. اعضای این شورا هم 
هفته آخر فصل تابســتان )۲۳ شهریورماه( از سوی 
محمود ســالاری معاون امور هنــری وزیر فرهنگ و 
ارشــاد اســامی و رئیس شورای سیاســتگذاری سی  
و هشتمین جشــنواره موسیقی فجر، اعام گردید و 
طبق احکامی نادر مشایخی، سید محمد میرزمانی، 
بهزاد عبدی، حمیدرضا اردلان، محمدعلی مرآتی 
و محمد اللهیاری فومنی )مدیرکل دفتر موسیقی( 
به عنــوان اعضای شــورای سیاســتگذاری ایــن دوره 
از جشنواره موســیقی فجر منصوب شدند. دو سال 
پیش )مرداد ۱۳99( در آیین نامه  جشنواره موسیقی 
فجــر تغییراتــی ایجاد شــد و بــر این اســاس، طبق 
آیین نامه، شورای سیاستگذاری، بررسی و تصویب 
راهبردها، تعیین رویکرد های کان، تصویب کلیات 
فراخوان، انتخاب دبیر جشنواره و... را برعهده دارد.

ë تفکرات و اندیشه های جوانان را باور کنیم
نادر مشــایخی از اعضای شــورای سیاستگذاری 
سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر در گفت و گو 
ایــن  بــا »ایــران« دربــاره حضــور و فعالیتــش در 
جشــنواره اظهار کرد: »با گذشت بیش از سه دهه از 
برگزاری جشنواره موســیقی فجر، تنها یک دوره در 
این جشــنواره شــرکت و اجرای برنامه داشته ام، آن 
هم دوره ســی و پنجم بود )ســال 9۸( که با برعهده 
داشتن رهبری ارکستر فرهنگ و هنر، به روی صحنه 

رفتم.«
او ارزیابــی اش از ایــن جشــنواره را اینگونــه بیان 
کــرد: »ســال ها از برگزاری جشــنواره موســیقی فجر 
می گذرد، اما از دیدگاه من این جشــنواره تا به امروز 
نــه تنها پیشــرفت چندانی نداشــته، بلکه پســرفت 
و تنزل هم داشــته اســت چرا که، آن طــور که باید از 
حضــور جوانان در این جشــنواره بزرگ بهره گرفته 
نشده است. شاید هم یکی از دلایل این امر، دیدگاه 
سنتی برگزارکنندگان جشنواره موسیقی فجر باشد. 
اما باید بستری فراهم آید تا نسل جوان و نوجوان در 
این جشنواره شرکت و اجرا داشته باشند و از ایده ها 
و تفکــرات آنهــا اســتفاده گــردد و به بــاور من حتی 
لازم اســت تا حدودی تفکرات هنری خود را با آنها 
وفق بدهیم به این سبب که نسل آینده اداره کننده 
عرصه هنر و موسیقی کشور هستند و فرهنگ و هنر 

سرزمین مان باید به نسل بعد هم منتقل شود.«
آمــوزش  بــه  افــزود: » ســال ها  ایــن آهنگســاز 
موســیقی مشــغول بوده وهمچنان ادامه می دهم 

و تدریــس می کنــم اما بــا وجود این بایــد بگویم در 
تمامی این سال ها از نسل جوان درس های بسیاری 
آموخته ام وهمچنان می آموزم و به عقیده من باید 
تفکــرات و اندیشــه های جوانان را باور کــرد و آنها را 
پــرورش داد. نســل امــروز ارائه کننــده ایده های زیبا 
و اثرگذاری هســتند کــه باید به آنها پرداخته شــود. 
بنابراین پیشــنهاد من به برگزارکنندگان جشــنواره 
موســیقی فجــر ایــن اســت کــه ایــن جشــنواره را به 
ســمت جوان گرایی ســوق بدهنــد و همان طــور که 
قبل تر اشاره کردم و بارها و بارها طی این سال ها به 
آن تأکید داشــته ام، از حضور نســل جوان باید بهره 
فراوان برد. دیگر دوره من و امثال من گذشته و بیان 
کردن زیباشناســی با زبان موسیقی از سوی ما شاید 
دیگر چندان جذابیتی نداشته باشد به این دلیل که 

امروز جوانان تعیین کننده شده اند.«
با گذشت ۳۷ سال از برگزاری جشنواره موسیقی 
فجر، برخی انتقادات به این جشنواره، در خصوص 
عدم حضور پیشکسوتان موسیقی و کناره گیری آنها 
از جشنواره موسیقی فجر بوده است. نادر مشایخی 
در این باره اظهار کرد: »به عقیده من، پیشکســوتان 
موسیقی کشورمان می بایست حامی این جشنواره 
و  حضــور  بی تردیــد  و  باشــند  جوانــان  کنــار  در  و 
بیانگــر  فجــر  اجرای شــان در جشــنواره موســیقی 
حمایــت آنهــا از جوانــان اســت چرا که هدف شــان 
آموزش وهدایت نســل جــوان بوده و اســت و بهتر 
آن اســت که پیشکسوتان و برگزارکنندگان جشنواره 
موســیقی فجــر به جوانــان اعتمــاد کنند. بــار دیگر 
تأکید می کنم ســطح موســیقی کشــورمان نســبت 

به موســیقی ای که امروز در دنیا به گوش می رســد، 
بســیار بسیار پایین تر اســت به این دلیل که به افکار 

تازه بها داده نمی شود.«
ë ضرورت حضور و اجرای بانوان در جشنواره

هنــر  آمــوزش  و  تدریــس  بــه  مشــایخی  نــادر 
در  »موســیقی  افــزود:  و  کــرد  اشــاره  بینارشــته ای 
دنیــا ابعــاد وســیع تری پیدا کــرده اما متأســفانه در 
شــیوه های آموزشــی ما تغییرات محسوســی ایجاد 
نشــده اســت. ۷۰ سال اســت که به تعداد محدود و 
معــدودی از کتاب هــای آموزشــی اکتفــا کرده ایم و 
آنهــا را به هنرجویــان آموزش می دهیــم، در حالی 
که افکار و اندیشه امروز هنرجویان بسیار تغییر کرده 
و در دنیــای امــروز بایــد همــه هنر هــا را در برگرفت 
و از آنهــا بهــره بــرد. اما آیــا طی این ســال ها به هنر 
بینارشــته ای توجهی شده اســت؟ آیا تا به امروز در 
جشــنواره موســیقی فجر که معتبرترین جشــنواره 
موسیقی ایران است، هنر بینا رشته ای مورد استفاده 
قرار گرفته!؟ هنر بینارشته ای به معنای تأثیرگذاری 
یک هنر روی هنر دیگراست. به  طور مثال اثرگذاری 
هنر موســیقی روی هنرهای تجسمی مانند نقاشی 
و طراحــی و... این پیش زمینه و این هنــر از ابتدا در 
کشــور ما بوده و هســت امــا متأســفانه آن را نادیده 
گرفتیــم و بســتری هم بــرای ارائه هنر ایــن جوانان 
فراهــم نشــد به همیــن دلیل یــا به موســیقی پاپ 
گرایش پیدا می کنند یا هنر بینارشته ای را در خلوت 
خود و درحضور معدود افرادی به اجرا در می آورند 
درحالــی کــه همان طور که اشــاره کــردم زمینه این 
هنر در کشــور ما وجود دارد و باید در جشنواره هایی 

همچون موسیقی فجر اجرا شود.«
این رهبر ارکستر به عنوان یکی از اعضای شورای 
سیاســتگذاری ســی و هشتمین جشــنواره موسیقی 
فجــر پیشــنهاد دارد، هنــر بینارشــته ای بــه جــدول 
جشــنواره افزود شــود و در ادامه گفت: » پیشنهاد و 
تأکیدم، ابتــدا حضور و اجرای جوانان در جشــنواره 
موسیقی فجر است. به این دلیل که جوانان تعیین 
کننــده آینــده فرهنــگ و هنــر کشــورمان هســتند و 
به عنوان عضو این شــورا پیشنهاد دیگرم این است 
کــه هنر بینارشــته ای به جــدول جشــنواره گنجانده 
شــود و البتــه در کنار ایــن موضوعات، مســأله دیگر 
حضــور پررنــگ بانوان در جشــنواره موســیقی فجر 
است و اجرای بانوان در این جشنواره ضرورت دارد. 
نبایــد هنر بانوان را که بخشــی از تاریــخ و فرهنگ و 

هنــر کشــورمان را رقم می زننــد، نادیــده گرفت. در 
کشــور ما بانوان آهنگساز درجه یک بوده و هستند و 

می بایست هنر آنها دیده شود.«
ë  دقــت نظــر بیشــتر در انتخــاب بخش موســیقی

بین الملل جشنواره
نــادر مشــایخی در خصوص بخــش بین الملل 
جشنواره موسیقی فجر هم  بیان کرد: »درخصوص 
بخــش بین الملــل ایــن جشــنواره باید دقــت نظر 
بیشــتری صورت بگیرد و به عقیده من می بایست 
فــردی آگاه و باتجربــه و اشــراف بــه ایــن بخــش، 

عهده دار این مسئولیت باشد.
مــا نباید تنهــا از گروه هــای موســیقی ای دعوت 
بــه عمل آوریم که شــهرت جهانــی دارند یا حضور 
گروه هایی که دســتمزدهای کمتر دریافت می کنند 
بلکه باید از گروه هایی برای شرکت در این جشنواره 
دعــوت شــود که حرف تــازه ای بــرای گفتن داشــته 
باشــند و حضورشــان در جشــنواره تأثیرگذار باشــد 
و بــه پیشــنهاد مــن بهتــر اســت از موزیســین هایی 
دعوت گردد که در موســیقی تعیین کننده هستند. 
افرادی که در موسیقی دنیا تأثیر گذارند و می توانند 
بــه احیای ســبک موســیقی کاســیک غربی کمک 
بیشــتری داشــته باشــند. به ایــن دلیل کــه آموزش 
موسیقی در کشور ما سطح بسیار پایینی دارد. خود 
مــن به عنوان یک مــدرس موســیقی، باید آموزش 
را بــه گونــه ای به جوانــان منتقل کنم که بــرای آنها 
قابــل درک و دریافــت باشــد و بــا وجــود پیشــرفت 
موســیقی در دنیــا، نبایــد روش آموزشــی مان، تنها 
شــیوه گذشــتگان باشــد بــه ایــن دلیــل کــه تفکــر و 
اندیشــه جوانان امــروز تغییر کــرده و باید متد های 
تازه و پیشرو به آنها آموزش داده شود اما متأسفانه 
بسیاری از دوستان از این موضوع بی اطاع هستند 
و شاید هم ترجیح می دهند به همان روش قدیمی 

کار خود را ادامه بدهند.«
گذشــته  ســال  ارکســتر  رهبــر  و  آهنگســاز  ایــن 
مدرســه  موســیقی دایر کرد؛ مدرســه ای کــه در نظر 
دارد، صرف نظر از کپــی متدهای غربی در آموزش 
موســیقی، با توجــه به مختصــات فرهنگــی ایران، 
نحــوه  جدیدی از تعلیــمِ موســیقی را که تمرکزش 
بــر »چگونــه آموختــن« اســت در دســتور کار قــرار 
دهــد. او در این بــاره گفــت: »مــن در ایــن مدرســه، 
متد های جدید آموزشی را تدریس می کنم که برای 
هنرجویان بویژه نســل جوان قابــل درک و دریافت 

باشــد. مــا نمی توانیم تنهــا به آمــوزش کتاب هایی 
اکتفا کنیم که سال قبل نوشته و ترجمه شده است. 
از دیــدگاه من آموزش موســیقی یک رشــته عملی 
اســت تا تئوری. بنابراین نباید آموزش موســیقی را 
در چهارچوب دانشــگاه ها خاصه کرد و این اشتباه 
بزرگی است بلکه باید دروس عملی بیشتر تقویت 
شــود و اینگونــه آمــوزش داد. جالــب اســت بدانید 
بسیاری از فارغ التحصیان دانشکده های موسیقی، 
بعــد از اتمام ترم های رشــته تحصیلی خود و برای 
ورود به بازار کار از ابتدا آموزش عملی موسیقی را فرا 
می گیرنــد به این دلیل که پرتعداد بودن واحد های 
درســی فرصت کمتری برای آموختن آموزش های 
عملی گذاشــته است. من در مدرسه موسیقی که از 
رده سنی ۱6 سال به بالا است، آهنگسازی و رهبری 
ارکستر آموزش می دهم و باید بگویم استعدادهای 
بسیار خوبی در بین جوانان وجود دارد اما متأسفانه 
پشتکار آنها کم است. اما از همین استعداد های کم 
نظیــر حمایت های لازم را خواهیم داشــت و براین 
اســاس هنرجویان مدرسه موسیقی می توانند بعد 
از گذراندن دوره های تحصیلی، نتیجه کارهای خود 

را عرضه کنند و در معرض شنیداری قرار بدهند.«
ë پرهیز از سلیقه های شخصی

عضــو شــورای سیاســتگذاری ســی و هشــتمین 
جشــنواره موســیقی فجــر درادامــه صحبت هایش 
به جایزه باربد اشــاره کــرد و افزود: »مخالف رقابت 
در موســیقی هستم و به نظرمن جشنواره موسیقی 
فجر باید به گونه ای برگزار شــود که همه هنرمندان 
فرصــت شــرکت و اجــرا در این جشــنواره را داشــته 
باشــند بویژه افرادی که امکانات کمتری برای ارائه 
هنــر خــود دارنــد. به عقیــده من بایــد در خصوص 
موازین جایزه باربد بیشــتر اندیشــیده شــود و اگر به 
این مسأله توجه شود شاهد اتفاقات خوبی خواهیم 
بود. جشــنواره موسیقی فجر مهم ترین و بزرگترین 
جشــنواره موسیقی ایران است و باید به موضوعات 
روز دنیا بپردازد. باید موسیقی هایی به این جشنواره 
وارد شــود که در رســانه هایی چون رادیو و تلویزیون 
به گــوش نمی رســد اما در دنیــا مورد توجــه بوده و 

هست.«
دبیــر  انتخــاب  خصــوص  در  مشــایخی  نــادر 
جشــنواره نیز بیان داشــت: »اولویت نخســت دبیر 
جشــنواره باید موســیقی روز باشــد. بدیــن معنا که 
چه موسیقی امروز مهم بوده و شنیدن آن ضرورت 
و  مــردم  شــنیداری  عــادت  تغییــر  بــرای  و  دارد! 
مخاطبان چه نوع موسیقی باید رواج یابد تا انگیزه 
بیشــتری نسبت به شــنیدن آنها فراهم شود! حتی 
چگونه شنیده شدن موسیقی گذشتگان را هم باید 
به مردم شناساند. نباید به عنوان دبیر جشنواره تنها 
به ســلیقه خود اکتفــا کرد بلکه باید آگاه نســبت به 

موسیقی روز بود.«
او در ادامــه افــزود:» در اروپــا مدیــر اصلــی یک 
جشــنواره هنری و موسیقی، موزیســین است.اما در 
کنــار آن همان طور که اشــاره کردم نیــاز به تفکرات 
تازه و نو اســت یعنی نیاز به حضور جوانان اســت و 
چه بهتر که دبیر یک جشنواره مانند موسیقی فجر 
از بین همین موزیسین های جوان انتخاب شود و به 
اجرای جوانان زیر ۲5 ســال در جشــنواره موســیقی 

فجر پافشاری و اصرار دارم.«

باید بستری فراهم آید تا نسل جوان و 
نوجوان در این جشنواره شرکت و اجرا 

داشته باشند و از ایده ها و تفکرات آنها 
استفاده گردد و به باور من حتی لازم است 

تا حدودی تفکرات هنری خود را با آنها 
وفق بدهیم به این سبب که نسل آینده 
اداره کننده عرصه هنر و موسیقی کشور 

هستند و فرهنگ و هنر سرزمین مان باید 
به نسل بعد هم منتقل شود

فرهنــگ  وزارت  هنــری  امــور  معــاون 
بعضــی  می گویــد:  اســامی  ارشــاد  و 
از دوســتان عاقه مندنــد مــا به عنــوان 
مجــری قانون بــه مواردی فراتــر از این 
حیطــه ورود کنیــم، در حالــی که چنین 
نگرشــی در حیطــه وظایــف قانونــی ما 
نیســت. محمــود ســالاری در گفت و گو 
شــانزدهمین  خصــوص  در  ایرنــا،  بــا 
دوره حــراج تهــران بیــان کــرد: موضع 
مــا در مقام و کســوت اجرایــی نه علیه 
و نــه در دفــاع از حراج اســت. اگر روند 
قانونــی بــرای هــر رویــدادی از جملــه 
حــراج تهران طی شــده باشــد، موظف 
هســتیم بســتر اجرا و برگــزاری آن را با 
صدور مجــوز فراهم کنیــم. اگر تخلفی 
نــداده باشــد، نمی توانیــم جلــوی  رخ 
رویداد حراج تهران را بگیریم. به لحاظ 
قانونی، اگر تخلفی رخ داده باشــد باید 
جلوی آن گرفته شــود. بــه عنوان مثال 
اگــر پولشــویی رخ داده حتماً نهادهایی 
باید وارد شوند. اگر کارهای بی کیفیت و 
بی اصالتی ارائه می شود باید خریداران 
بــه آن توجــه کننــد کــه کار بی اصالــت 
نخرنــد. وظیفه مــا فراهم کردن بســتر 

بــرای اجــرای هــر رویــدادی اســت کــه 
او  باشــد.  کــرده  را طــی  قانونــی  رونــد 
افــزود: در جایگاه حقوقی و مســئولیتی 
کــه عهــده دار هســتیم، موظفیــم تا به 
نکاتــی مانند مســائل اخاقــی، رعایت 
و حفــظ شــئون جمهــوری اســامی در 
مــورد یــک اثر و مــواردی از این دســت 
صــورت  در  و  باشــیم  داشــته  نظــارت 
انطباق بــا قوانین مجوز گالری را صادر 
کنیــم. بعضی از دوســتان عاقه مندند 
مــا به عنوان مجــری قانون بــه مواردی 
فراتر از این حیطه ورود کنیم، در حالی 
کــه چنیــن نگرشــی در حیطــه وظایف 
قانونی ما نیســت. ممکن اســت که آن 
آثار بنــا به نگرش و دیدگاهی که داریم 
مــورد پســند مــا نباشــد، امــا به لحــاظ 
ســبب  بــه  تنهــا  نمی توانیــم  قانونــی 
عــدم انطبــاق با دیــدگاه و ســلیقه مان 
جلــوی ایــن رویــداد را بگیریــم؛ دلیلی 
بــرای این امــر نداریم! ســالاری درباره 
جشــنواره بین المللــی تجســمی فجر و 
اینکــه مــکان و محیطــی ثابــت و واحد 
برای این جشــنواره وجود ندارد، گفت: 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی مسئول 

ایــن وزارتخانــه  نیســت،  ساخت وســاز 
مسئول برگزاری رخدادها و رویدادهای 
فرهنگــی و هنری اســت. ممکن اســت 
امــروز آقــای وزیر نظــرش این نباشــد؛ 
امــا نظــر شــخصی مــن ایــن اســت که 
برگــزاری  مســئول  هنــری  معاونــت 
جشــنواره های هنــری ذیــل مجموعــه 
معاونــت امور هنــری وزارت فرهنگ و 
ارشــاد اسامی اســت. ساختمان سازی 
کار ما نیســت. وزارت راه و شهرســازی، 
شهرداری یا هر ارگان و سازمان دیگری 
کــه می توانــد محیطــی را بســازد، آن را 
به دســت ما بدهــد و بگوید تا رویدادی 
را در آن برگــزار کنیــم. مــا وارد دعــوای 
ساخت وســاز نمی شــویم! کار عمرانــی 
کار مــا نیســت! نــه اینکــه تنهــا کار من 
نباشد، کار زیرمجموعه من نیز نیست!


